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XXVI. SJEZD KSSS 

A VODNÍ HOSPODÁŘSTVÍ 

Ing. J . Bene š , MLVH ČSR 

V posledních Únorových dnech proběhlo v Moskvě jednání XXVI. 

sjezdu KSSS. Sjezd zhodnotil výs l edky, d osažené při realizaci 

hospodář ské strategie, vypracované XXIV . a XXV. sjez dem a kon

statoval Úsp ěc hy v budování materiá l n ě -te c hnick é zák l adny komu

nismu a zvy šování Ži votní Úr ovně sovět ských občanů . Upevnil se 

svazek d ě lni cké třídy, kol c h ozního rolnictva a lid ov é int e li-

gence a d á le se utuži lo přáte l ství národů SSSR . Nového stupně 

dosáhla socialistická demokracie, vz r ostla společenská i v ýrob

ní aktivita pracujících, zvýšil a se Úloha sovětů l i dových po

slanců, odborů a Komsomolu. Byla přijata nová ústava SSSR - ú 

sta va rozvinut é ho socialismu . .. . 

Podařilo se splnit skuteč n ě gigdntické pl á ny rozvoje so-

větsk é společnosti, při ni c hž nen í zapomínáno ani na vodní hos

podářství . 

P odí vej me se na několik běžně dostupných Údajů o celkovém 

plnění úkolů 1 0 . pětiletky : 

- zák la dní p rost ředky vzrostly 1,4 krát, 

- do pr ovozu bylo dáno více ne ž 1200 v elkých prům ys lov ých závo-

dů , 

- plocha zavlažovaných a odvodňovan ýc h poze mk ů dosáh la 

35 mil. ha, 

- byly vybudovány obytné domy o ploše bytů 530 mil. 

z l epšily se bytov é podm í n ky 50 mili onů lidí, 

3 
m ' 

- výdaje na ochranu Živ otního prostř edí st ouply 1,5 krá t. 
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Již z tohoto mal é ho a neúpln é ho soub o ru čí se l je mo žno si 

udělat hrubou představu o mnoi'ství pitné a užitkové vody upra

vené a přiveden é na míst o využití a o mno žs tví vyčištěných od

padních vod a odhadnout v e likost Úko l ů sovětských vodohospodá-

řú. 

Více Údajů, pro nás nesporně zajímavých, plyne z hlavních 

Úk clů hospodářského a sociá lního rozvoje Sovětské ho svazu v le

tech 1981-1985. Začíná se nová významná etapa v budování mate-

riáln ě- technické základny komunismu, 

vztahů a formování nového Č lověka . 

rozvíjení společenských 

v t é to etapě má vodní hos-

podářství své významné Úkoly. Musí zajistit dostatek vody při

měřené jakosti pro další rozvoj celého národního hospod á řství. 

Proto je kladen velký důraz na racionální využívání a ochranu 

všech vodních zdrojů, na využívání uzavřených technologických 

cyklů ve výrobních závodech , na širší používání výrobní c h tech

nologií s malým odpadem nebo zcela bez odpadu. V povodí c h nej

důležitějších řek evropské části Sov ě tského svazu budou z aklá

dány automatizov ů n é s ys t é my řízení hospodaření s v odou. Sjezd 

ukládá prohl.oubit průzkum a výzkum vodních zdrojů, zejména pod

zemních vod ." Sovětští strojaři mají za Úkol rozšířit výrobu za

řízení pro Úp ravu vody a č išt ě ní městských i p růmys l ových od

padních vod v souvislosti s tím, že vedle da l šího mohutného roz

voje průmyslu se plánuje vybavení mnoha dalších sÍd lišt vodovo-

dy a kanalizac emi. Dopad na vodní hospodářství bude mít S OU -

stavn é zvyšová n í komfortno s ti b y tů a úrovn ě jeji c h v y bav e ní. 

V dalším rozvoji se p o č ít á t ak é s posíl e ním vodní dopr avy, 

kt e r á má odleh č it žel e zni č ní a s ilni č ní doprav ě . Významn é mís

to v rozvojových pl á nech má i d a l š í vy u žití vodní e ne rgi e v y

stavbou vodních e l e ktrá r e n p ře d evším n a ř e k ác h Sibiř e , Dá ln é ho 

vý c h odu a střední As i e . 

V s oul ad u s roz voj e m zem ěd ě l s k é ve l kov ý roby js ou pl á n ová ny 

úkol y na ú se ku zem ě d ě l s k ýc h me li orac í - př edp ok l á d á s e uv é st do 

u žívá ní d a l š í c h 3, 4 - 3,6 mi l. ha záv l ah a 3 , 7 - ) , 9 mil.h a od

v od n ě n í . 

Sa mosta tn ý odd í l v e s j ez dové m ma t e ri á lu j e v ě n o v á n oc hr a n ě 

pří r ody, k t e r á s e má v So v ě tsk é m s vdZU dále z l e pš ovat . V t omt o 

oddílu j e z vodn í ho hosp od á řství z ahrnut a problematika Č ist í r en 

odpadní c h v od , ná sobného užívání vod y , bezodpadov ých technol o

gií, ochrann ých nádrží, oc hrany v odn íc h zdrojů atd. V r á mc i t o

hoto oddí lu j e vy h lášen b oj s · e r oz í , z ápl a vami , roz b a hň ování m i 

vysýc há n í m po z emk ů . Z d ů r az n ě n a je n utn os t ur yc hl e n í vý s t av by 

objektů na oc hra nu př ed ve lkými v od ami a p řed zn eči š t ě n í m v po 

vodích c:'. e rn é h o, Azovsk é ho , Balt ick é ho a Kaspického moře a v p ru 

mysl ov ýc h oblas t e c h. Budo u v y t vářeny p od mí n k y p r o aut om a ti c kou 

kontrolu jakosti v ody v t oc íc h . P oč ítá se i se z esíl e n í m ochra 

ny vodníc h z drojů a u nikátních přírodn ích komplex ů - jm e novit ě 

Ba j k a lu .. .. 

Podobně by b y lo možn o uvé s t je š tě řad u příkladů z ú kol ů a 

plá n ů sov ě tskýc h v odo h o s pod á ř u , kte r é s v ě d čí o dobré znal os ti 

pr oblematik y a o vysoké úrov n i řeše n í v šec h probl é m ů , spojen ých 

s v od ou a vodním hospodářstvím v Sově t ské m svazu . Z působ řeše n í 

vodohos p odářské p r ob l e mati ky m ůže slou ži t jako vzo r a inspirace 

z ejm é na v sou č asn é době, kdy připr avujem e XV I. s j e zd KSČ, kt e r ý 

v y t yč í Úkol y p ro roz vo j n aší r epu blik y . 

** * * 

KATALYZÁTOR PRE ROZKLAD VODY 

V Ústave chemi ckej fyz iky Akadémie vied ZSSR vypracmali n mý sposcb 

rozkladu vcxly na vcxlík a kyslík. Pri tanto sposcbe sa vedci rozhodli zaL 

cbíst sa bez drahej elektrolýzy a rozkladat vodu banbardmaním fotónmi vi

ditelného svetla. 'l'ento spcsob je dávno uznávaný ako perspektívny, cbýbali 

však perspektívne katalyzátory. 1'akéto katalyzátory sa už našli - je to 

kobalt a ruténium. leh vodn.> zlúčeniny (hydrd<anplexy) panohli fotónan na 

prvý krát v praxi r ozložit vcxlu, umiestnenú vo špecialnych trojkanormých 

nádcbach na vodík a kyslik. Ako svetelný zdroj využili vedci ortut<NÚ lanpu 

s interferenčným svetelnýrn filtran· 
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I vodní toky a nádrže I o 
Rozvoj objektů 

na vodních cestách v ČSR 

Ing . V. Routa, Hydroprojekt Praha 

V rámci technicko-provozního rozvoje MLVH ČSR byla v u-

plynulé ~ětiletce vyřešena řada Úkolů, které významn ě 

ke zvýšenému využití vodních cest v ČSR, zejména při 

vání přepravy energetického uhlí po Labi pro tepelnou 

trárnu Chvaletice. Hlavním cílem technicko-provozního 

při spěly 

zajiito

elek-

rozvoje 

v 7. pětiletc~ bude racionalizace, zvýšení bezpečnosti a bez-

poruchovosti provozu na vodních cestách, prodlou že ní doby 

splavnosti a optimální využití základních prostředků. T ěžiště 

bude spočívat v řešení problémů, které by mohly limitovat dal

ší plánovité zvyšování přepravy po vodních cestách, při č em ž bu

de r espektována nutnost maximálních úspor při realizaci i pro

vozu . Úk ol zah rn uje VÝVOj I návrh a OVeřenÍ doporučených kon 

strukcí nebo postupů. Výsledky technicko-provozního rozvoje bu

dou vyu ii ty zej ména : Či zpracování návrhů nových neb o mode rni

z aci existujících objektů ve správě podniků Povodí Vltavy a 

Labe . 

Náplň úkolu je rozd ě lena do následujících díl číc h Úkolů 

3/001 Koncepce a prototypy Jezových konstrukcí 

účelem tohoto díl čí ho Úkolu je získat a) kvalitnější pod-

klady pro návrh ocelových konstrukcí a doporu čit prostředky 

pro snížení rizika vzniku kmitání tak, aby se zvýšila ii v ot -

- 84 -

nost ocelových hradicích konstrukcí již provedených i navrho

vaných . b) Zkvalitnit provoz jezových uzáv ě rů typu ocelová du

tá klapka, které jsou v poslední době soustavn ě navrhovány jak 

na nových jezech, tak i při rekonstrukci existujících jezů se 

z á st av b ou hr adicích k on st ruk c Í. 

První čás t úkolu bude spočívat v pokračování měření chvě

ni jezových uzávěrů, ve vyhodnocení souboru pří č in a stanovení 

charakteristických hodnot kmitání jako podklad pro zpřesnění 

návrhu nových uzávěrů. 

Ve druhé části Úkolu bude sledován a vyhodnocen 

jezů s hradicí konstrukcí ocelovou klapkou, podpíranou 

pr OV OZ 

hydro-

motory v jezovém prahu tak, aby zkušenosti bylo možno apliko

vat při dal ší m vývoji této konstrukce při použití vyššího t l a 

k u pracovního média v hydromoto r ech . Bude zkou mána altern ativa 

umístění hydromotorů mimo jezový práh, čímž se zlepší přístup

nost a zamezí Únik olej e do toku. 

3/002 Nové konstrukce plavebních komor 

účelem prací, prováděných v tomto bodě, bude p rop raco-

vání nové koncepce konstrukčního řešení plavebních komor a pr v

ků pro jejich modernizaci tak, aby byly schopny plnit požadav

ky, vyplývající z očekávaného růstu přeprav po vodních ces

tách. Zvláštní pozornost bude v rá mci tohoto Úkolu věnována 

zimnímu provozu jak objektů, tak i vodní cesty studiem nej

vhodn ějšíc h možností převádění ledů přes komoru (zejména na lo

kalitách s dlouhým plavebním kanálem). Očekává se, že vyřeše

ním tohoto problému se zmenší na těchto stupních potíže při 

proplav ování v zim ním období a zkrátí doba odstávek ,vyvolaných 

klimatickými vlivy. 

Dalším problémem, souvisejícím s provozem plavební cesty, 

je návrh ovládacích stanovišt plavebních komor - velínů . Dosud 

vybudované objekty nezajištují přim ěře né podmínky pro obsluhu-

jící personál (není možné udržet přim ě řenou tepelnou pohodu 

na stanovišti, zejména v období extrémně nízkých a vysokých 

teplot) a navíc jsou velmi nároč né na spotřebu elektrické e

nergie pro vytáp ě ní. účelem prací technicko-provozního rozvoje 
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je návrh nového dispozičního a konstrukčního řešení velínů pla

vebních komor se zlepšenými podmínkami pro Činnost obsluhy a s 

kvalitnějšími tepeln ě-izola č ními vlastnostmi obvodového pláš

tě. Výstupem Úkolu bude návrh a realiz ace doporučeného řeše ní, 

které se použijí jako podklad pro návrh dalších objektů tohoto 

druhu i pro jeho typizaci. Další položkou zmíněného dílčího ú

kolu bude vývoj nového typu uvazovacího zařízení pro vystroje

ní kotvišt na plavební cestě. Dosavadní zařízení nevyhovují 

současnému provozu tlačných souprav a jsou poškozována neb o 

zcela zničena. Z toho důvodu se jeví nutné navrhnout nový typ 

úvazného zařízení s v ětš í únosností. Přitom budou využity vy

vojové práce, realizované podniky povodí v dřív ějšíc h letech. 

Výsledky budou pou Ži t:y při návrhu u vaz ovacích zařízení na no-

vých kotvištích nebo při náhradě existujících 

zaříze ní. 

nevyhovujících 

3/003 Využití vodní energie na plavebních cestách 

Cílem ú ~olu je specifikování podmínek pro optimální návrh 

mikroelektráren na plavebních stupních. Jako přínos výstupu té

to Úlohy se očekává možnost využití vodní energie na plavebních 

stupních, kd e není vhodné realizovat vodní elektrárny pro vyu

žití celého potenciálu. ~ástečným využitím se umožní jednak 

výroba elekt:rické energie s dosažením výhodných ukazatelů na 

1 vyrobenou kilowatthodinu, jednak se zvýší provozní zabezpe

čenost objektů v dodávce elektrické energie. 

V dalších Úkolech v rámci hlavního Úkolu č. 3 budou řešeny 

speciální problémy labské vodní cesty, jako : 

- přístrojová technika pro automatizaci provozu objektů a za

řízení 

vliv zvýšených hladin ve zdržích na okolní pozemky 

- náhrada dožívajících hradicích konstrukcí na středním Labi 

- zařízení pro opravy plovoucí techniky a další. 

- 86 -

Z předloženého výčtu dílčích Úkolů je patrný Ši roký okruh 

problémů , které budou v rám ci hlavního Úkolu č. 3 technicko -

provozního rozvoje MLVH ~SR řešeny. Zdárné vyřešení těchto u

:kolů je předpokladem zvládnutí stoupajících nároku na přepravu 

po vodních cestách při minimálním vynaložení investičních pro

středků. -
ZNEČIŠTĚNt Pt::TI VELKÝCH JEZER V USA 

Pět velkých jezer v USA - Hořejší, Michigan, Huron, Erie a Ontario 

zabírá obrovskou plochu (pro srovnání - na mapě Evropy odpovídá území od 

Baltického moře po Veronu). Pouze jezero Michigan leží zcela v USA, ostatní 

jezera přesahují do Kanady. Znečištování těchto jezer odpadními vodami z 

měst a průmyslu zhoršilo kvalitu vody do té míry, že v případě jezera Erie 

se hovoří již o mrtvé vodě. Ve všech pěti jezerech dochází k úhy nu ryb a k 

vymizení některých rybích druhů. Na jezeře Erie zmizel i americký orel,sym

bol USA, živicí se rybami. Silné vrstvy řas se rychle rozšiřují a odebírají 

z větší části vodě kyslík. Uprostřed jezera Eríe plave v plném létě na po

vrchu souvislá vrstva řas o ploše několika stovek čtverečních mílí (1 čtve

reční míle= 2, 589 km2
). Koupání je na mnoha místech pobřeží zakázáno ze 

zdravotních důvodů. 

Protože jednotlivé směrnice a nařízení USA a Kanady mohly přinést jen 

dílčí výsledky, uzavřeli prezident Nixon a kanadský ministerský předseda 

Trudeau dne 15.10.1972 v Ottavě smlouvu, která oba státy zavazovala vynalo-

žit na boj proti z nečištění do konce roku 1977 3,1 mld $ . z toho připadá 

na USA v důsledku větší koncentrace měst a průmyslu 2,6 mld $. Za čtyři ro

ky po uzavření smlouvy se Russel Train, vedoucí amerického úřadu pro ochra

nu životního prostředí , vyjadřoval optimisticky o jednom z nějvětších ú

spěchů v dějinách USA. 

Samozřejmě, že vrátit obrovské zásoby sladké vody do původního stavu 

je nesmírný Úkol, který nebude ještě dlouho dokončen . Prvé výsledky,dosaže

né v tak krátkém čase, jsou však pozoruhodné. Cenné ryby jako jezerní pstruh 

a úhoř se již vrátily . Cetní rybáři si mohli přinést své udice , mnohé pláže 

jsou znovu otevřeny. Smlouvu mezi USA a Kanadou sleduje mezinárodní komise, 

která projednává jednot li vé prípady s úřadem pro ochranu prostředí ve Was

hingtonu i s odpovídajícím úřadem v Kanadě , a ty pak zajistí nápravu. 
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Kyanidová havárie 

Ing. J. Růžlčka, ÚSVI Praha 

b ne 18.9.1980 v odpoledních hodinách zjistili rybáři Úhyn 

ryb v l'.erveném potoce v m í st ě pod zaústěním odpadních vod z n.p. 

ALBA závod Hořovice. Ihned byly odebrány vzorky vody i uhynu

lých ryb a zaslány Ústřednímu veterinárnímu Ústavu v Praze. 

Druhého dne byl případ oznámen inspektorátu Státní vodo-

hospodářské inspekce v Plzni a provedeno Še tření v závodě. Vý

sledek potvrdil odůvodněnost podezření, Že zneči štění pochází 

ze závodní kanalizace; okolnost, že hromadný Úhyn ryb se rozší

řil i na cel~ povodí Litavky až po její ústí do Berounky,s~ d -

Čila, že jde o vysoce toxickou látku. Vznik havárie byl dán do 

souvislosti se zneškodněním odpadní kyanido-mědicí lázn~ v gal

vanovně, která byla likvidována zhruba po 14 letech provozu bez 

zásadní výměny. Uvedené skutečnosti byly pracovníkem SVI ozná

meny ihned Pražským vodárnám, které ješt ě téhož dne zahájily 

průzkum jakosti vody v povodí Berounky a Litavky . Vzorek, ode

braný dne 19.9. v profilu Litavka - ústí, vykázal obsah kyanidů 

0,55 mg.1-l 

Jednou z otázek šetření následků havárie byl její vliv na 

jakost vody v profilu Vltava - Podolí. Tox ické p ůsobení havárie 

na ryby se omezil o pouze na Lita vku, v Berounce již neb y l o za

znamenáno. Průzkum jakosti povrchových vod byl proto zaměřen na 

Berounku a Vltavu s cílem zac h ytit průb ě h koncentrační vlny a 

včas provést potřebná opatření v provozu Úpravny vody. 

Podle Údajů HMÚ Praha byly v době havárie v zas ažené m úse -
, , , , • k ( 3 -1) k u po v od i nasleduj i c i prut o y v m . s : 
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l'.ervený potok - ú stí 

Lit avka - ú stí 

Berounka - Beroun 

Vltava - Modřany 

18.9. 

0,6 

l '57 

18,0 

40,0 

19 . 9. 

0,6 

1, 57 

16,0 

68 4 

20 . 9 . 

17,0 

82,8 

Výsledky sledování laboratoře Pražských vodáren lze shr-

nou t takto : 

- V Be rounce bylo zaznamenáno koncentrační maximum 20.9. 

v profilu Dobřichovice hod no tou 0,01 4 mg .l -
1

. Nalezená kon ce n

trace je v relaci s~ zředovacím poměrem vody v Litavce oproti 

Berounce. 

- S ledo~ání surov é vody Vlta vy , zajišt ovan é s Četností až 

jednohodinových intervalů mezi odběry v zorků, zachytilo koncen
-1 

trační maxi mum 21.9. ve 21 hodin hodnotou 0,03 mg.l 

Výsledný projev ve Vltavě byl n epříznivější, než by se da

lo soudit z poměru průtočných množství vody. Pro objasnění ře

dících podmínek, popř. faktorů, ovlivňujících průběh odbourání 

kyani d ů, by bylo potřebné podstatně rozsáhlejší sledování kva

lity povrchové vody včet n ě podchycení změn kvality v n ě kolika 

míste c h vyb ran ých profilů . 

Sledová n í však pln ě splnilo svůj cíl v objasnění vlivu ha

várie na jakost vody v klíčov é m profilu Vltava - Podo lí; souběž

né sledování kvality upravené vody potv rdil o, Že voda, dodávaná 

do sít ě , je v souladu s po žadavky l'.SN 8 3 0611. 

Výsledky š etře n í Ústředního ve terinárníh o ústavu Praha na 

základ ě vzorků vody a uhynulých ryb byly rovn ěž velmi cenné,ze

jm é na pokud jde o průka z zdroje zne č išt ě ní a č áste č ně též i pří

č in úniku k yanidů. Jeho výsledky lze shrnout v ná sledují c í z á 

v ě r y 

a ) K ú hy nu ryb doš lo v důsledku přítomnosti k y anidů; bi alogi c k ý 

t es t toxicit y povrchov é vody z e vzorku, od e bran é ho pod z á vo

d e m, na Daphnie vy ká z al 100 % Úh y n do 24 hodin. 

b) Vz orky vod y nad zá vod e m ne vy ká z a l y žá dný obsah tox i c k ýc h l á 

te k . 
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c) Obsahy celkových kyanid ů v terven ém potoce v podél ném profi

lu se pohybovaly od 50 do 19,2 mg.1- 1 ,v Litavce pod terveným 

potokem bylo nalezeno ještě 10,6 mg.1-l 

Obsahy mědi v 

až na 1,35 mg.1-l 

hodnota 1,1 mg.1-l 

terveném potoce klesaly postupně z 5,1 mg.1-l 

V Litavce pod terveným potokem byla nalezena 

d) Ve dvou vzorcích vody, odebraných pod závodem, byl zjištěn 

dále zvýšený obsah amoniaku - 5,4 a 5,6 mg.1- 1 . 

Zjišt ě n ý nález potvrdil původní předpoklad, že havárii způ-

sobily nedostatky v likvidaci odpadních vod kyanido-mědného kon

centrátu. Dle šetření SVI hyly stanoveny následující příčiny ú

niku 

Likvidace kyanido-mědicí lázn ě probíhala z a napro s tého ne

dostatku koordinace mezi galvanovnou a neutraliza č ní st anicí.Na 

příslušné alkalicko-kyanidové části s t ani c e jsou pouz e 2 jímky 

o obsahu 4,3 m3 , vyhovující celkem pro z n eš kodňov á ní podstatn ě 

zř edě něj š ích oplachov ých vod. Pro konc en trá ty z de chy bí samo

sta tný reakční pro s tor , umožňující Č a s ov ě nezáv islé zne š kodn ě n í 

těchto odpad.ů. 

V d~n havárie byla zřejmě podstatná část odp adní lázně vy

puštěna tak, Že se dostala do obou jímek. Obsluhovatel provedl 

zneškod n ění nadávkováním chlornanu sodn é ho a ověřil si výsledek 

jednak kontrolou na přítomnost volného c hloru a jednak rozborem 

vzorku v podnikové laboratoři titračn ě roztokem AgN0
3

.Podle vý-

sledků nebyla Údajně zjištěna přítomnost ky anidů. Obsah obou 

jímek byl poměrn ě rychle za sebou v y p uštěn od 14 do 15 hodin. 

Nelze tak é vylou čit možnost, že b ě h e m této do by n e přit e kl y do 

neutraliza č ní c h j í me k dal š í odpadní vody z galv anovn y, k t eré 

již nebyly zne š k odn ě n y . 

Ze srovnání s výsledk y ro z borů vzo r ků vody v terveném po

toce j e zř ej m é , že u r či tá čá st k yan idomčdné h o komplexu ne by la v 

odpadních vodách zne š kodněna. Tento názor lze podpoř it i pomě r

n ě krátkou reak č ní dobou odpadních koncentrát ů v neutralizač

ních jímkác h (řádov ě 4 - 6 hodin), kt erá ne ní posta č u jíc í pro 

likvidaci vy šš í c h obsah ů k ya nid ů , j ež j sou naví c váz á ny z v ě tší 

č á s ti na pom ě rn ě stabiln í k ompl ex s m ědí . 
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Tím však nelze pln ě v~sv ě tllt zjišt ě ní tak vysokých obsahů 

celkových kyanidů v zasaženém úseku toku. Přítomnost vyššího 

podílu volných kyanidů v povrchov é vodě je poměrně málo pravdě

podobná. Uvedený záv ě r lze opřít o složení odpadní lázně a také 

o skutečnost, že vyšší obsahy kyanidů alkalických kovů v surové 

vodě bylo možno zlik~idovat i za daných podmínek na neutralizač

ní stanici. 

Jedno z nejpravděpodobnějších vysvětlení vysokých obsahů 

celkových kyanidů v povrchových vodách je, že v částeč n ě zne-

škodněných odpadních koncentrátech byly přítomny vyšší obsahy 

c hlorkyanu. Tato sloučenina je produktem chlorace kyanidů a ná

slednou hydrolýzou přechází na kyanat<1n. Chlorkyan je stejně to

xický jako kyanid a rychlost hyd rol ýzy je závislá na přeb ytku 

chloru, na pH (optimální hodnota je 12 ) a na teplotě. Jeho pří

tomnost v odpadních vodách je závažná především při vysokých 

v~upních koncentracích kyanidu, kdy k jeho rozkladu hydrolýzou 

je zapotřebí podstatn ě delší doby, než je tomu u zředěnejších 

oplachov ýc h vod. 

Průb ěh havárie a vyšetření příčin Úniku kyanidů v závodě 

ALBA Hořovice potvrdil, že otázkám účinného z n eškodnění odpad -

ních koncentrátů z galvanovcn není stále ještě věnována dosta

tečná pozornost a Že chybí odborná Ú rov eň vedení provozu neutra

lizačních stanic. Laboratorní kontrola není rovn ěž na takové ú

rovni, aby byla dostatečně bezpečným základem pro řízení zneškod

ňovacích procesů vysoce toxických odpadních vod. Za takového sta

vu je provoz neutralizačních stanic u galvanoven značným rizikem 

pro jakost vody ve veřejn ý ch recipientech a nelze vyloučl: perio

dicky vznikají c í vážné kdlamitní případy. Havárie by měla být 

podkladem ke zlepšení provozní péče o zneškodňování odpadních vod 

s toxickými látkami . 

Pokud jde o včasnou likvidaci havárie na jakost povrchových 

vod, je třeba zdůraznit potřebu důslednějšího zjištění průběhu 

kon ce ntra č ní vln y . Výsledky tohoto zji š t ě ní pak musí být ne prod

len ě vyu žity pro dal š í opatření . 

••• 
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I odpadní vody I 

Intenzifikace ČOV 

Severočeského kraje 

S. Ja nd a, ing. P. Soukup, ing. V. Štastný, V(IV Prah a 

V tomto přísp ěvku shrnujeme výsledk.y pětiletého provozního 

výzkumu, který prováděli pracov níci VÚV Praha v rámci řešení ú 

kolu "Racionální rozšiřování vybraných provozů čistíren odpad

ních vod v Sfveročeském kraji". Veškeré práce byly prováděny na 

základě požadavků objednavatele prací - HDP Praha (Úkol "Výzkum 

vývojovýc h probl é mů významných Čistíren v oblasti SHP"),obvykle 

s přihl é dnutím k potřebám přímých provozovatelů sledovaných Čis

tíren odpadníc;ti vod. 

Vlastní výzkumn á Či nnost byla zaměřena především na tech-

nologickou linku; rozsah Čin nosti se podle požadavků a potřeb 

pohyboval od základního průzkumu až po návrh intenzifikačních o

patření. Nezbytným zák lad em všech prací a následných návrhov ýc h 

opatření včetně vlastního provozního hodnocení bylo ověření 

skutečných t ec hnologických parametrů jednotlivých objektů tech

nologické linky . Na tyto práce pravidelně nav azovaly prověrky, 

r esp . Úpravy m ě rn ých profilů pro měře ní průtoků v uzlových bo

dech Č istírny a Čtyřiadvacetihodi nov é odb ě ry vzork ů odpadní vo

dy a kalu, s lou žící jako základ pro vyhodnocení jakosti a množ

ství odpadních vod a kapacitní posouzení i'.'.OV. Na základě takto 

zpracovaných mater iá l ů a poznatků z dlouhodobého výzkumu jsme 

jednak vypracovali návrh y inte n zif ika čních opatření, zah rnující 

Úpravy t ec hn ologickéh o režimu, drobné i ťOzsá hl é r ekonstruk č ní 

Úpravy t ec hnologick é linky a jednak zák l adní podklady pro před

pok l áda né rozšíření i'.'.OV. Práce na jednotliv ých lokalitách byly 
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ukončeny vyhodnocením provedených Úprav včetně dÍl Č 1ho ekono 

mického hodnocení ve formě ročních úspor na Úplatách za vypou

štěné znečiš t ění. 

V průběhu uplynulých pěti let jsme výzkumně sledovali 12 

lokalit; podrobněji se zmíníme o poznatcích a výsledcí ch, dosa 

žených na Čistírnách Duchcov, Kadaň, Most, Chomutov a Klášterec 

nad Ohří. V tabulce 1 uvádíme základní kapacitní Údaje Či stír

ny, předpokládané projektem, a v tabulce 2 pak bilančně získané 

hodnoty jakosti a mno žs tví bezdeštného přítoku a od toku z i'.'.OV 

před intenzifikačními Úpravami a po nich. V textov é části uvá

díme stručn ý popis provedených prací a dosažených výsledků. 

1'.ov Duchcov 

1'.istírna je mechanicko-biologická s jednostupňovým stude

n ým vyhníváním kalu; je monob lokov é koncepce se soustředěným us

pořádáním Č lánků technol ogické linky. Výzkum byl zahájen v roce 

1975 a ukončen v roce 1977. 

Z výsledků zákl adn ího průzkumu vyplynulo, že Č istírna byla 

bezdeštným přítokem zatížena hydraulicky na 147 % a látkově na 

48 % (!) projektem výhledově uva žovaného množství. Kapacitní pro

počty ukázaly, že usazovací nádrž je plně vytížena a biologický 

stupeň hydraulicky rovněž (látkov ě nikoliv), při čemž 38 % mecha

nicky př edčištěné odpadní vody odtéká do recipientu přímo.Na zá

kladě výsledků VOV Praha z výzkumu dosazovacích nádrží provozo

vatel v souladu se zá v ě r y VÚV Praha posílil separační část bio

logické ho stupně i'.'.OV přebudováním usazovací nádrže na podélně 

prot ékanou dosazovací nádrž. Na tuto první fá zi i ntenzifikace 

bezprostředně navazovala 2. fáze - optimalizace kalového režimu 

aktivace - nav r že ná VOV Praha. Z hodnocení výsledků r ek on strukce 

pak ·vyplynu l y tyto závěry : 

1. Zatížení Čistírny bezdeštným přítokem se snížilo hyd ra ulicky 

na 101 % a látkov ě na 45 % projektem uvažovan ého množství ,při

Čem ž minimáln ě 95 % přiváděných odpadních vod je čiště no bio

logi cky . 

2. Z kapacitního hlediska se z atí žení akti v ačních nádrží zvýšilo 

- 93 -



dvojnásobně a hydraulické zatížení dosazovacích nádrží d osá h-

lo zhruba 50 'lí jejich kapacitních možností. 

3. v důsledku provedené rekonstrukce došlo ke zlepšení kvality 

"' o.,.. "' "' 
odtoku do recipientu u BSK
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Z výsledků základního průzkumu, který probíhal již v obdo

bí zkušebního provozu l:'.OV, vyplynul o, že Čistí rna byla bezdešt

ným přítokem zatížena hydrauli c ky na 75 % a látkově na 46 %pro

jektem předpokládaného mno žs tví. Kapacitní propočty ukázaly, že 

dosazovac í nádrže mají 100 % r eze rvu a biologický stupen 20 % 

(stav k roku 197 8 ). V ohdobÍ zkušebního provozu byly realizová

ny návrhy VÚV Praha (v rámci ustave né KRB - l:'.OV Mos t, VS Prah3 

a VÚV Praha) na g ravit ační pr ůtok biologickým stupněm, crn ezení 

zkratového proudění mezi aktivační a dos azovací nádrží a zvýše

ní kapacity odtokov ých žlábků dosazovacích nádrží. Z ekonomi c

kého hledi ska došlo vyřazení m dvou oběhových čerpadel v aktiva 

ci k Úspoře cca 114 000 kW elektrické energie ročně. 

l:'.ov Chomuto v 

l:'.is tí rna je mechanicko-biologi ck á s dvoustupňovým vyhnív á 

ním, klasické koncepce se samostatnými oddělen}·mi objekty tech

nologické l inky . Vý7kum byl zahájen v roce 1978 a ukončen v ro

ce 1979. 

Z výsl edk ů základního průzkumu, jehož cílem bylo upřesnění 

podkladů pro připravovanou rekonstrukci l:'.OV, vyplynulo, že čis

tírna byla be ;deštným přítokem zatížena hydraulicky na 71 % a 

látkově na 95 % projektem předpokládaného množství. l:'.istírna má 

z hlediska projektem uvažovan é účinnosti (90 %) nevvv;Í 7.enou ka

paci tu jedn otlivých Článků technologické linky Kapacita sepa

račních nádr ží je téměř vyčerpána a kapacita aktivačních nádrží 

dos ahuje pouze 50 % současné potřeby. Lze tedy stávající Čisti

cí proces (v případě biologického čiště ní veškerého bezdeštného 

přítoku) charakterizovat jako částeč nou aktivaci, u které nen1 

trvalé do sa hování projektem předpokl ádané účinnosti reálné.Tato 

disproporce je podle našeho názoru řešitelná pouze zvětšením Ú

č inn ého objemu aktivačních nádrží . 

l:'.OV Klášterec nad Ohří 

l:'.istír na je mechanicko-biologická se studeným vyhníváním 

kalu; je monob lok ové koncepce se soustředěným uspořádáním ob

jektu technologické linky do dvou zrcadlově shodných sekcí. Vý

zkum byl zahájen v roce 1977 a ukončen v roce 1980. 

- 96 -

1 ·I 
I I 

Z výsledků základního průzkumu vyplynulo, Že Čistírna by

la bezdeštným přítokem zatížena hydraulicky na 113 % a látkově 

na 77 % projektem uvažovaného množství . Kapacitní propočty uká

zaly, ze usazovací nádrže mají pro bezdeštný přítok téměř 100 % 

rezervu, kapacita aktivace je s ohledem na projektem předpoklá

daný Čisticí účinek (80 %) téměř vyčerpána a dosazovací nádrže 

vyhovují pouze pro parametry látkového a povrchového zatížení a 

z hlediska hydraulického zatížení chybí téměř 50 % požadované ka

pacity. Z celkového hodnocení jednoznačně vyplynula potřeba op-

timalizace kalového re žimu biologického stupně a 

dosazovacích nádrží. Na základě návrhu VÚV Praha 

vybudoval v dosazovacích nádržích dvojici podélně 

intenzifikace 

provozovatel 

situovaných 

odtokových ž l áb ků, zasahujících do 3/4 podélného profilu nádrží 

a vyřadil stávající pří č ný odtokový žlab v koncové čá sti nádrže 

z funkce. Z hodnocení výsledků rekonstrukce vyplynuly tyto zá

věry : 

1. Navržená Úp rav a kalového r eži mu biologického stupně l:'.OV se 

plně os vědčila . 

2. Rekonstruované dosazovací nádrže lze bez podstatného zhorše-
• • • 72 l -l ní kvality odtoku hydrauli cky zate zovat az na hodnotu .s , 

tj. 140 % součas n é ho bezde š tného přítoku. 

3 . V důsledku provedené r e konstrukce a Úpravy kalového režimu 

biologického stupně došlo ke zlepšení kvality odtoku do re-
-1 - 1 

ci pientu , u BSK 5 ze 41 mg .l na 22 ml.l 

l átek z 53 mq.1-l na 24 mg.1- 1 . Propočtená 
a u nerozpu š těných 

Úspora na Úpla-

tách za vypouštěné zr.ečištění Činí zhruba 87 000 Kčs za rok. 

„„ 
PRarI ZNEČlSTENiu 

Hydraulická clona, ktorú v roku 1975 uv i ed l i do skúšobnoj prevádzky 

pracov níci GEOTEST z Brna , vyčerpala z podzemia Slovnaftu 60 000 m
3 

ropných 

látok a znížila tak znečistenie podzemných vod v okolí tohto chemického 

k Ollbinátu. Podla posudku cpcnenlnej rady devatdesiati ch cdborn íkov z ria

diacich orgáno.1 ministerstiev, vedeckých a výs kumnych ;.nštit1ícií a kcntroly 

sa hydraulická clora prne vsvedčila . Výsledky potvrdili správnost jej po

užívan i a so systeman studni, z ktorých sa volné rq;mé látky cx:lčerpávali. 

- 97 -



Biologické testování přísad 

do chladicích okruhů 

Ing. J. Vymazal, ing. V. D. Pechlivanov, VŠCHT Praha 

.Vz t-ledem k nutnosti ochran y Životního prostředí jsme uv a-

žovali o preventivních opatřeních proti tvorbě nárostů,majících 

přímý vztah k zanášení teplosměnných ploch i ke korozním jevům. 

Naším hlavním zájmem bylo testování přísad, dávkovaných do 

chladicích okruhů, za účelem omezení koroze a tvorby úsad. 

Chladicí věže zachycují zne č išt ě niny z ovzduší a hromadí 

je ve svých sběrných nádrží ch, kde pak Často dochází k tvorbě 

řasových nárostů. Odtud se pak odtržené nárosty transportují do 

dalších součástí chladicích okruhů, např. do trubek kondenzáto

rů, kde se usazují na teplosměnných plochách a snižují přestup 

tepla . Zahnívající usazeniny tohoto původu také podporují nebo 

dokonce i samy působí velmi nebezpečnou důlkovou korozi. . 
Na tvorbu nárostů má pod stat n ý vliv chemické složení chla-

dicí vody. Základní Živiny pro růst mikroorganism ů jsou větši

nou přítomny v dostatečném množství v přídavné vodě z povrcho

vých zdrojů, další látky se zachycují a vypírají z ovzduší,pří

padně přicházejí do okruhů ve formě průniků z výroby. Cirkulací 

se tyto vody ještě zahustují. Suspendované látky, vytvářející ú

sady, obsahují často tyto Živiny v koncentrované formě a navíc 

mechanicky podporují zachycování a růst přisedle Žijících mik

roorganismů. Prostředky, dávkované proti tvorbě úsad, mohou mít 

nevhodné chemické složení z biologického hlediska, tj.mohou být 

samy o sobě Živnými látkami pro mikroorganismy atak podporovat 

jejich růst. Totéž platí o inhibitorech koroze a dokonce i o n ě

kterých biocidních preparátech. 

Metodika 

Až d o sud byl a hlavní pozornost věnována testům t oxi city 

při hledání účinné ko r1'centrace přísad do chladicích okruhů.Pou-
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žívaly se hlavně krátkodobé testy toxi c ity, postihující v prů

běhu 48 hodin příznaky tzv. akutní toxicity. Méně se ji Ž vyu ží

valo dlouhodobých testů, jimiž lz e prokázat i projevy chronické 

toxicity. Při dlouhodobých testech je možno prokázat i další vý

znamnou vlastnost zkoumaného preparátu - stimulaci růstu pokus

ných organismů. 

Zvolili jsme laboratorní pokusy, jimiž lze současně zji s-

tit jak inhibiční účinky (toxicitu) zkoumaného preparátu, tak i 

stimulační účinky (podporu procesu eutrofizace). Nejvíce se nám 

osvědčila metoda stanovení trofi ckého potenciálu. 

Trofick ý potenciál (M ) lze charakterizovat jako koncentraci 

řas ve stacionární f ázi je~norázového pokusu, jinými s lovy před
s tavuje maximálně dosažitelnou hodnotu růstové odezvy pokusné 

z el.ené řasy v optimálních tepelných i světelných podmínkách jed-

norázové laboratorní kultivace. Jeho velikost závisí na množ-

ství využitelných živin ve zkoumané vodě. Do jaké míry se pak 

realizuje ve skutečn ýc h podmínkách, závisí na c e l é řadě ekolo

gických faktorů. 

Koncentrace řas, stanovovaná jako sušina, byla zjištována 

ve dvoudenních intervalech po dobu 14 dní . 

Testov a né inhibitory koroze 

Zvolili jsme několik přípravků domácí výroby, které se Již 

v provozech aplikují nebo připravují k použití jako inhibitory 

koroze a dispergátory. 

První z přípravků je výrobek Chemických závodů W. Piecka v 

Novákách s názvem ANKODIS 6. Zatím bylo vyrobeno 10 druh ů pří

pravků řady ANKODIS, které se odlišují vz á jemným poměrem dis

pergační a inhibiční složky (u ANKODISU 6 je 10 % inhibiční 

sl ožky). Jedná se o směs kopolymerů, etylénoxidů, propylénoxidů 

a ox"y etylénových aminů . 

Další testovaný přípravek se nazývá VITRANOX. Je to v pod

statě s klovitý polyfosfát sodno-váp e natý, vyráběný ve sklárnách 

Kavalier Sázava ve tvaru skleněných kuliček. 

Třetím testovaným přípravkem byl hexametafosfát sodný a po 

slední testovanou l átkou byl síran zine č natý, u kterého jsme po

u ží v al i jeh o k ry st al i c k ou formu Zn S O 4 . 7 H 2 O . 
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Hodnocení a výsledky testu trofického potenciálu 

Ověřili jsme si vliv již popsaných přísad do chladicích o-

kruhů na průběh eutrofizace stanovením trofického potenciálu 

přídavné a cirkulační vody z provozů Ry-31 ve VCHZ Synthesia a 

Kaučuk Kralupy - petrochemie. 

Do série vzorků přídavné a cirkulační vody jsme přidali 

zkoumané přípravky ve zvolených koncentracích, přičemž vzorky 

obo.i typů vod bez přidání přísad sloužily jako kontrola. 

Přírůstky pokusné zelené řasy jsme stanovovali jako sušinu 

biomasy (M) v pravidelných intervalech •v průb ě hu čtrnáctidenní 

kultivace. Tyto hodnoty jsme pak vynesli do grafu ve formě růs

tové křivky. účinek preparátu jsme hodnotili podle odchylek kři

vek, získaných ze vzorků vod s obsahem zkoumaného preparátu od 

křivky kontroly. Preparáty, snižující trofický potenciál, mají 

na autotrofní zelené organismy inhibiční účinek. Naopak prepa

ráty, zvyšující trofický potenciál, mají účinek stimulační a bu-

dou pravděpodobně podporovat bujení nežádoucích řas a vyšších 

rostlin (vodních) a tím působit potíže jak v chladicích okru-

zích, tak dalším uživatelům vody, do které se tyto preparáty do

stanou. 

Chemické složení obou vod - přídavné i cirkulační - z obou 

provozů je zachyceno v tabulkách 1 a 2 (z tabulek je velmi dob

ře vidět zahuštění, k němuž dochází při cirkulaci). 

Výsledky stanovení trofického potenciálu z VCHZ Synthesia 

jsou uvedeny na obr. 1 a 2, výsledky z Kaučuku Kralupy jsou vy

neseny na obr. 3 a 4. 

Testy s přídavnou vodou poskytojÍ křivky, které mají ves

měs stejný průběh. Inhibiční účinek se jeví výrazněji pouze u 

síranu zinečnatého; VITRANOX a hexarnetaf osfát vykazují stimu

lační účinek ve vzorku přídavné vody z VCHZ Synthesia. 

V testu s cirkulační vodou se jeví vliv přísad na růst po

kusné řasy daleko více. U vzorku z VCHZ Synthesia vykazuje kon

trola nomálnÍ průběh růstové křivky, avšak výsledná hodnota 

trofického potenciálu je velice nízká, což se dá vysvětlit che

mickým složením cirkulační vody (obsah látek s mírně inhibičním 
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Tabulka 1 

CHSKMn 

CHSKCr 

Suma Ca + Mg 

Ca 2+ 

Mg 2+ 

Cl 

NOj_ 
P0

4 
pH 

+ kyselinová 

Chemický rozbor vzorků přídavné a cirkulační 

z chladicího okruhu VCflZ Synthesia 

Přídavná Cirkulační 
voda voda 

mg.1-l 10,4 13 ,5 

mg.1-l 30,0 50,0 

mmol .1-l 1,5 4,2 

mmol. I -l 1, 3 3,2 

mmol.1-l 0,2 1,0 

mg.1-l 25,0 125,0 

mg.I -1 16,0 92,0 

mg.1-l 0,18 0,15 

7,9 8,2 

k a pa-
cita do pH 4,5 mmol. I -lH+ 1,6 2,3 
( + alkalita) 

Tabulka 2 Chemický rozbor vzorků přídavné a cirkulační 

z chladicího okruhu Kaučuku Kralupy-petrochemie 

Př Íd avná Cirkulační 
voda voda 

CHSKMn mg.1-l 15,2 17,6 

CH SK Cr mg.1-l 43,0 48,0 

Suma Ca + Mg mmol .1-l 1,6 3,1 

Ca 2+ mmol .1-l 1,1 2,3 

Mg 2+ mmol.I-I 0,5 0,8 

Cl mg.1-l 28,0 60,0 

NO) mg.1-l 14,0 34,0 

NH+ mg.1-l 2,9 2,5 

PO%- mg.1-l 0,43 0,58 
4 

pH 7,5 8,7 

+ kyselinová kap a-
cita do pH 4,5 mmol .1-lH+ 2,0 3,4 
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Obr. 1 - Přídavná voda, pr ovoz VCHZ Synthesia Ry-31, růstov á o 

dezva řasy Scenedesmus quadricauda 
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Obr. 2 - C irkulač ní vod a , provoz VCHZ Synthesia Ry-31, růstová 
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Obr. 3 - Přídavná voda, provoz Kaučuk Kralupy-petrochemie, růsto

vá odezva řasy Scenedesmus quadricaud a 
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Obr. 4 - Cirkulační voda, provoz Kau č uk Kralupy-petrochemie,růs

tová odezva řasy Scenedesmus quadricauda 
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účinkem na zelen é řasy). Hex ametafosfát i VITRANO X jednoznačně 

stimulují růst testovací řa sy. ANKODIS 6 zřeteln ě sni Žuje tro

fický potenciál v cirkulační vod ě , proto :!e se zde zřejmč někte

rá jeho složka více uplatňuje v přítomnosti nějaké specifické 
látky v této vodě (zřejmě průnik z výrob y ). Sí r an zine č natý pů

sobí rovn ěž inhibičně. 

Ve srovnání s výsledky z VCHZ Synthesi a j ev í hodnoty tro

fického potenciálu z ci rkul ač ní vody v Kaučuku Kralupy ji sté od

chylky. Rozdíl se jeví u křivky ANKODISU 6 . Zde se neprojevil in

hibiční úči nek na pokusnou řasu (vliv l átek, pronik ajících z v ý

roby). 

Průběh křivek, který byl z arnamenán u vzork ů s ost atními 

přísadami, je obdobný jako u křivek z VCHZ. Hexametafosf á t i VI

TRANOX jasně stimulují růst zelené pokusné řasy (pťůb ě h křivek 

je ve 1 mi p l y nu l ý - z ř e j mě se ne u p l at ň u je v 1 i v p rů ni k ů z výr cby ) . 

Křivka síranu zinečnatého opět ukazuje inhibiční účinek. 

I když z prvních stanovení nelze ješt ě vyvozovat obecné 

závěry, vyplývá z nich řada zajímavých zjištění. 

Hexametaf osfát a VITRANOX (př ípravky na bázi fosforu) vy-

kazujÍ stimulační účinky na růst zelených 

d i cí c h ok ru z í c h , t ak v p ř í d av n é v od ě . 

řas, a to jak v ch l a -

Ú činky AN KODISU 6 jsou vázány zřejmě na c hemické složení 

v od y - pod l e p ří t om n o st i rů z n ýc h c hem i c k ýc h l átek vy k az u j í neb c 

nev y kazují inhibi ční úč inky . 

Síran zinečnat ý vykazuje jak v přídavné vod ě , tak i v ci r

kulační inhibi ční účinky na zelen é řasy. 

Pro Úpravu met odiky stanovení trofi cké ho potenciálu k úče-

l ům test ování přísad do chladicích okruhů jsou zde již 

te č n é podklady . V mnoha případech se růstová křivka ke 

dost a

k onci 

pokusu nedostává ještě do stacioná rní fáze, zřejmě náslec!fem po-

malejŠ.Í počáteční adaptace . Z toho vyplývá nutnost prodl ou Žit 

pro tyto účely test na delší dobu, aby bylo možno stanovit tro

fický potenciál tak, jak předpisuje jednotná metoda ( maximáln í 

dosažitelná biomasa pokusné kultury ve stacioná rní fázi růstov é 

křivky). 
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Pro zevšeobecnění tě c hto závěrů je nyní tř e ba ověřit zís

kané výsledky provedením obdobných testů se vzorky vod z chla

dicích okruhů dalších závodů. Již nyní je však možno konstato

vat, že pomocí testu trofick é ho potenciá lu lze stanovit v li v 

přísad na rozvoj nežádoucích zelených řas a vyšší c h rostlin.Sou

časně s těmito testy je mo žno sledovat vliv přísad na růst bak

t é rií, jež mohou způsobit tak é provozní potíže a navíc lze usu

zovat na rozlo žite lnost těchto lát ek v Čistírn ác h odpadních vod, 

kam mohou přicházet s odkalem. 

® 

CHRÁNENÁ VODA 

Celkan desaE cblastí na území SSR majú vyh l ásit za vo::lohospo::lársky chrá

nené. Zatial je za takovú cblasE vyhlásený Žitný cstrov . Garantan príprav 

na vyhlásenie cblasti za vo::lohospo::lársky chránenú je výskumnJ ústav vo::lné-

ho hospo::lárstva v Bratislave. Návrh, vypracovan ý v ústave na c hránenie vcx:l 

pre Záhorskú nížinu a Malé Karpaty, je v porad í csmy . Ide o chránenie po::lzemných 

i povrchových vo::l. Osna navr h<Naná cblasE zahrnuje západnú a s trednú 

Záhorskej nížiny v razlohe 252 km
2

, výcho::lnú čast s rozloha.i 152 km 2 

stredu Karpát s plocha.i 65 km 2
• Z hladiska vo:lohospodárskeho výz namu 

čast 

a čast 

med z i 

doležité cblasti patria mezozoickd<arbcnatic ké kanplexy v pohorí Malých 

Karpát, J ablcnicko-Prašivské a Čachtické pohorie. Na týchto územiach je 

šest vo::lohospo::lársky zaujímavých štruktúr s rozlohou vyše 300 km 2 . Vyviera

jú tu premene s minimálnoo vydatncsta.i 575 1. s-l vo::ly a s maximálnoo 3690 

l:.s-l vo::ly. Zatial sa z tohoto množst va využíva minimálne 506 litrov za se-

kund•i, no bol o by možné maximálne využit pribli žne 3065 lit rov vo::ly za se
kundu. Z načná akumulácia podzemných vod je aj v centrálnej a severozapad

nej časti Záhorskej n íži ny , kde na ploche 27i km
2 

predstavujú využitelné 

záscby podzemných vo::l 1250 1 za sekundu. 
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I zásobování vodou j 

Zhodnocení upravitelnosti 
vltavské vody čiřením 

N. St rnadová , V~CHT Praha 

p~i posuz o ván í technologické meze upravitelnosti povrcho

vé vody čiře ním je nutné si uvědomit, že tímto procesem se od

st r aní pouze látky koloid n ího charakt eru. V n ěkte rých přípa

dech probíhá ještě sorpce nízkomolekulárních látek na povrchu 

vytvořených vloček, avšak z hlediska účinnosti odstranění těch

t o 1 á t e k jde o z an e db at e 1 n ý pod í l. 
probÍha-Pod po jom em čiře ní většinou rozumíme soubor dějů, 

jíc í ch od přídavku koagulantu do vody až po vytvoření separo

vatelné suspenze. N ěkteří autoři používají pojmu koagulace pro 

destabiliz a::i (snížení elekt rické dvojvrstv y v okolí částice = 
s nížení hodnoty zeta pot enciálu) a proces agregace vloček na

z ýv aj í f 1 ok ul a c í . 
Celková účinnost čiření je závislá na jakosti upravované 

vody, dále pak na dávce koagulantu a na fyzikálně - chemických 

podmínkách procesu. Oosud neexistuje způsob, který by umožňo
val na základě znalost í fyzikálně-chemi ckých vlastností vody 

přesně určit podmínky koaguldce a flokulac e. Proto se ve vět

šině případů uchylujeme k modelování děje na laboratorních z a

řízeních. Nejpoužívanější jsou koagula č ní testy, při kterých 

se na několikamístném míchadle sleduje závislosL důležitých pa 

rametrů na dávce koagulantu . Nd vhodn ě sestrojeném mí chadle lze 

také mod elovat základní hydraulické podmínky Flokulace. 

Při posuzování těchto testů je třeba brát zřetel na sku -

tečnost, že jde o model, provozovaný za ur č itých uzančních 
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podmínek. Například se většinou neprov á dí optimalizace hydra u

l ickýc h parametrů (doby a intenzity homogen izace, rychl é ho a 

pomal ého míchání). Tyto hydraulické parametry jsou velmi důl e 

žité v etapě flokulace. Jejich volbou lze ovlivnit cha rakt er 

vznikající suspenze, důležitý z hlediska další separace. Někdy 

je vhodné provést též předúpravu neutralizační kapacity a pH. 

V poslední době se výzkum zaměřuje na nov é metody ve v o

dárenství, a to zejmé na na intenzifikaci stávajících technolo

g11 c1rení s přídavkem vysokomolekulárních látek, dále pak na 

opětné využití vodárenských kalů a na optimalizaci hydraulic

kých podmínek čiření. Je třeba poznamenat, že tyto technologic

ké Úpravy mají za následek především zlepšení ekonomických pod

mín ek Úpravy nebo zvýšení kapacity úpraven. Jejich aplikace 

však výr azně neovlivní jakost upravené vody (za předpokladu do

konalé separace vloček). 

Pro vyhodnocení snížení obsahu organických látek ve vl-

tavské vodě čiřením byly odebírány vzorky surové vody z profi

lů Kamýk, Slapy, Štěchovice a Vrané. Vý~ledky jsou zpracovány 

za období 1976-1980. 

Koagulační testy byly prováděny na Šestimístn é m laborator

ním mí chad le. Do dvoulitrových kádinek byl odměřen litr ne fil

trované vody, vytemperované na laboratorní teplotu. Byly při-

dány zvolene' da'vk k l t · F y oagu an u, a sice eC1 3 .6 H
2
o nebo 

Al
2

/S0
4

í
3

,18 H
2

0 a vzorky byly 10 minut míchány při 100 otáč 

kách za minutu a poté 21 minut při 60 otáčkách za minutu,Po u

končení míchání bylo provedeno stanovení pH a ve filtrovaných 

vzorcích byly stanoveny hodnoty neutralizační kapacity,CHSKMn 

a zbytkového koagulantu. 

U vzorků ze Slap, Štěchovi c a Kamýku byla v převazne vět

ši n ě měření zjištěna lepší upravitelnost koagulací za použití 

koagulantu chloridu Železitého než síranu hlinitého. Rozdíl 

průměrných ročních účinností těchto koagulantů, počítaných z 

hodnot CHSKMn' se pohyboval v rozmezí 3-10 %. 

Průměrné hodnoty upravitelnosti vltavské vody po koagula-

ci s chloridem Železitým se pro všechny profily pohybovaly v 
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rozmezí 72-76 %, pro síran hlinitý v rozmezí 62-70 %.Lepší vy

sledky, získané při použití chloridu železitého, lze vysvětlit 

nižší hodnotou pH čiření. Látky, přítomné ve vltavské vodě, 

jsou také převážně kyselého charakteru. 

Roční průběh organick é ho zne č ištění vltavské vody (vyjád

řeno jako CHSKMn) v profilech Slapy a Štěchovice uvádí tabulka 

I. Průběh je v obou profilech zhruba stejný a vykazuje minimum 

organického znečišt ění v m ěsíc ích č ervnu a s rpnu, zatímco 

ximální hodnoty jsou v m ěsícíc h zimních . Lokální maximum u 

ma-

o-

bou profilů v měsíci Červenci bylo způsobeno extrémně vysokou 

hodnotou CHSKM dne 20 . 7.1976 (Slapy 16,8 mg.1-l Štěchovice 
1 n 

14,6 mg . 1- ). 

Průměrné roční hodnoty CHSKMn v profilu Sl~py a Štěchovi

ce vykazovaly přibližně st ej né hodnoty. Vy šší průměrné hodnoty 

CHSKMn byly zaznamenány v profilu Kamýk, nižší u profilu Vra-

n é . 

Tabulka I Průměrné měsí č ní hodnoty CHSKMn v lete c h 1976-1979 

Štěchovice Slapy 

měsíc če tnost CHSKMn 
Četnost CHSKMn 

měření m .1-l měřen í mg.1-l 

leden 2 19,2 2 16,8 

únor 3 15,1 3 15,2 

březen 5 14,8 5 16,4 

duben 2 13 ,4 2 15,5 

kv ě ten 2 11,5 2 11 ,4 

Če rven 3 10,7 3 11'5 

če rvenec 4 11 '3 4 11'5 

srpen 2 8, 7 2 9,6 

září 2 9' 5 2 10, 3 

říjen 4 13,7 4 12, 8 

li st op ad 4 16 '3 4 1 6 ,1 

(:! rosi nec 1 22 '6 
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Pr ů m ě r né roč n í h odnot y CHSKCr se v roc e 1978 pod é l kaská

dy S lap y, Štěc hovi ce a Vran é zhruba shodovaly, zatímco v roce 

1979 byla (podobn ě jako u CHSKMn) zjištěna vyrazně sestupná 

tendence. 

Zajímavý je vzrůstající průb ě h průměrných hodnot poměru 

CHSKCr/CHSKMn pod é l kaskády, stanovený v letech 1978-1979. Pro 

Slapy je hodnota tohoto pom ě ru 1 ,87, pro Štěchovice 1,90 a pro 

Vran é 1,93. Tento vzrůst je pravděpodobně způsoben dal š ím zře

aováním ligninsulfonových l á tek, přicházejí cíc h z horního toku 

Vlt~vy . Hodnota poměru CHSKCr/CHSKMn pro surovou vodu z profi

lu Rájov (v blízkosti zaúst ě ni kanálu s odpadními vodami z pa

píren Rud é ho práva ve Větřní do vltavské vody) je 1,71 a pro 

Čistý lignin s ulfon a n 1,66. 

Dal šího, i když nepatrn é ho zlep šení upravitelnosti vltav

sk é vody (hodnoceno pomocí CHSK Mn) byl o d osaženo pomocí pol y 

merních fl oku lant ů , a si ce Magnaflocu LT 25, Decapolu A 39 a 

Praestolu 2935 (tabulka II ). 

Záv ěrem lze konstatovat, že pro vlt avskou vodu se jako 

vhodnější jeví použití koagulantu chloridu železitého než sí

ranu hlinit é ho. Dosahova n é ú č innosti odstraňováni obsahu orga

ni c kých látek , v yjá dřen é CHSKMn' se pohybuji při použití c hlo

ridu že l ez it é ho průměrně k olem 79 %. Aplikací polymerních flo

kulant ů je lz e zvýšit na 80 %. 

Tabulka II Aplikace pol yme rních flok ul a nt ů při Čiře ní vltav

ské v ody c hl o ri dem že 1 ez i t ým - 1 ok a 1 i ta · Št ě ch ov i c e 

Název 
flokulantu 

CHSKMn 

su ro vé vody 
mg. 1 -1 

Ú čin n ost Č i
ření s c hl o
ri dem železi
tým - % 

Ú č innost či
ření s chi o
ridem že l ezi
tým a floku-
1 antem - % 

Magna fl oc.: L T 2 5 12 , 3?. 7 9 , 1 8 2 , l 

Decapol A 39 12,32 79,1 80,4 

Pr ae st o l 2 9 3 5 I 7 9_ 12 , 3 2 _____ ___ _ 7..:.9_,,...:l'-------=8..::3_,,'--4~--

Použitá dávka pol yme rn ího flokulantu. v mg.1-l 

Magnafl oc.: L T 25 l ,O 

Decapol A 39 1, 2 

Praestol 2935/79 1 ,2 -
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Vývoj vodného a stočného 

v Praze -1. 

Ing. J. Kurka, Pražské vodárny 

Voda se stává s tále vzácnější surovinou, s ní ž je nutno e

konomicky hospodařit a její potřebu usměrňovat. Prot o se zavá

dějí poplatky za odběr surové říční vody i vod y podzemní, za na

kládání s vodou i z a její použití jako pohonné síly . 

Ve vodním zákoně č . 138/1973 Sb. je s ta novena všeobecně mož

nost požadovat t yto úplaty : 

l. za velké odběry vod y z t oků (nad 15 000 
3 

m ročně nebo 1250 m3 

měsí č ně) a za užívání vody k výrobě elektrického proudu 

2 . za vypoušt ě n í odpadní ch vod do vod povrchov ých nebo podze m

ních 

3. za odběry podzemní vody, za zajištování splavnost i vodních 

toků a další užitky, poskytované vodním hospodářstv í m 

4. z a odb ěr ~ veřejných vodovodů, tzv. vodn é a stočné, i.a odvá

dění vod veřejn ými kanalizacemi. 

Podle cenových předpisů Činí vodné 

a) 3, 70 Kčs za 1 m3 odebrané vody, dodávané organizac e mi b ez 

rozlišování, zda jde o sf é ru výrobní nebo nevýrobn í 

b) 0,60 Kčs za 1 m3 odebrané vody pro domácnost organizac emi by

tového hospodářství nebo jinými organizacemi, ale opět urče

né pro spotřebu v domácnostech, Zé. odběr vody tělov ýchov nými 

organizacemi, za odběr prostřednictvím Ceského ovocn ářs k é ho 

a zahrádkářsk éh o svazu, za odb ě r vody pro očistn é l á zn ě a kru

p ali ště 

c) 1,0 Kčs 1 
3 odebrané vody prádeln y a Čistírny . za m pro 

Za vodu, odebíranou z veřejných výt okov ých st oj anů v uli-

cích na řad ec h veřejného vodovodu (pokud se přesn ě neměří vodo-

mě rem) platí odběratel vodné, vypočtené podle ročních směrných 

čísel a snižuje se o 50 % při vzdálenosti stojanu do 100 m a o 

75 % při vzdá lenosti přes 100 m od bydliště ( ne movitosti ) odbě

ratele. 
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K této ceně: je nutn o připo čítat tzv. stočné , které součas-

n ě s vodným vybírá vodárna a odvádí Pražské kanalizaci a vod-

n1m tokům (PKVT), a to: 

- 2, 35 K č s za 1 m
3 odpadních vod pro o r ganizace, takže tyto 

platí ce lk em 6,05 Kčs za 1 m3 odebrané vody . 

- 0,20 Kčs za 1 m3 odpadních vod z domácností (zde se vybírá za 

obyv at e le 0,80 Kčs zal m3 odebrané vody). Stejná ce na p la

tí i pro tělovýchc„né a sportovní organizace, očist n é lázně a 

koupaliště 

- 0,90 K čs za l m3 odpadních vod z prádel e n a Č istíren, tzn. 

za 1 m
3 odebrané vody se platí 1,90 Kčs. 

Vypouští-li organizace do kanalizace odpadní vodu,předčiš

těnou na vlastním č isticím zařízení (nebo v její správě) ,snižu

je s e stočné o 0,01 Kčs ze. ka ždé procento snížení BSK 5 
(bioche

mická spotřeba kyslíku ), a to jen v tom případ ě , kdy kvalita 

vypouštěné vody nepřekročí CSN 73 0131 v ostatních ukazatelích. 

Vypouští - li se z nemocnic jen srážková v oda, stanov í se stočné 

ve výši 30 % z odebraného mno žství vody z vodovodu . 

Vodn é a stočné nep latí jednotky požární ochrany při výkonu 

požární ochrany a při cvičení. 

Ne vždy byly tyto smě rnic e tak jasné. V dávných dobách by

la rovn ěž dodávána voda pro domy a podniky, hlavně pivovary, za 

Úplatu . V roce 1597 v "instrukcích rourníkovi při věži, strojích 

a trubách vodárenskýc h" na Starém Městě se předepisovalo, že 

kd yž se "trouby a st ojany po domÍch anebo trubice k tok u vody 

kladly", měl se vždy přivolat "šes tipansk ý úředník" k vyměření 

výše ceny - Úplaty - za odbě r vody. 

Z účtů st aroměsts k é obce vidíme např. v roce 1620, ze pří-

jem "ze stojanův, do nichž se voda skrze trouby jak do domův 

p ans k ýc h, rytířských, tak do domův měštanských pouští a Že ne" 

Činil 37 kop 52 g roš ů a "za trouby a zděře" do Čtyř domův z a 

vedených byl o přijat o 9 k op 37 g r ošů . 

V celé Praze pak byla zřizována stá l e n ová potrubí a voda 

byla na základě smluv z ~áděna do všech domů. Popl atky však by

ly v kaidém pražském m ěstě rt'izné a zvyšova l y se hl av n ě při zvy-
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šováni na opravu n ě které vod á rn y (vi z " Z hi s tori e p ražs kéh o vo

dárenství", VTEI 1977, 1978 , 1979). V roc e 198 4 do š l o ke spoj e 

ní pražských měst v jedno m ě sto a bylo nařízeno hospod á řskými 
inspekto r y všude zavést jednotné úplaty. Ty by ly zvláštní Zd no-

vé zavedení vody do domů; ve starých domech se platilo 

tříd. Např. v roce 1808 roční nájem z a odb ě r vod y Č inil 

zlatých a magistrát zvýšil tuto cenu na 14620 zl atých. 

podle 

68 62 

Do roku 185 9 byla dod á vá na vod a neměřen á j ako pau šá l dl e 

tříd : 1. třída zahrnovala "n á kladnick é " domy, 2 . tříd a v ě t ší 

domy, hlavně šlechti c ké a J . třída oby če jn é oby t né d omy . Odb ě r a 

tel platil při z ří ze ní v od ov od u t z v. "vkupn í s um u " ( ja k ýsi in 

v esti č ní poplat e k) 500 z latých , je h o nás t upce (p ři z m ě n ě maji

tele) platil t z v . "legitim ač n í taxu" (m e nší ne ž vkupn Í ) .L eg iti

mační taxy a vodné, splatné př ed em polol etn ě , se m ě nil y a v ro -

ce 1804 byly vy bírán y : 

1. třída le g itima č ní t axa 120 z lat ýc h a r oč ní vodn é 12 z l. 

2. třída - legitima č ní t axa 100 z latýc h a roč ní vodné 10 zl. 

J. třída - legitimační t axa 80 zlatých a roční vodné 8 zl . 

V roc e 1.82 7 byly zv ýšen y poplatky v l . tříd ě na 200 zl a 

tých · a 24 zl;tých, ve 2 . tříd ě na 150 zlat ých a 20 z lat ých , ve 

J . tříd ě na 100 z l a t ýc h a 12 zlat ých. Ov š em n e m ě ření vody ve dlo 

ke značnému plýtvání, voda přitékala do kašen a nepřetržit ě od

tékala do uli č ních rigol ů a d o s toky , c ož bylo pro ob e c fi na n

č ně ne výhodn é . 

Proto lJ . října 1858 s e usnesl sbor obecn íc h st a r š ích na 

odměřování vody kalibrov an ými kohouty. V podstat ě t o byl ob y -

čejný kohout s otv or em, do kt e r é ho byl vlo žen konu s ( z oce l e 

nebo ze skla ne b o z f os fo r ové bronzi) s malým otv or em , kt erým 

st á l e vytékala voda do nád r že na p ů d ě každé ho dom u a odtu d te

p rv e by l a z a ve de n a d o d om ov n í s í t ě . Mn o ž s t v í v od y se od m ě ř ov al o 

dvac etilitrovou nádobou a propočítalo s e na rok . Nej me nš í mn ož 

ství dodávané v ody bylo s tanov e no n a 1200 m3 ro č n ě . Pl ac ení by 

lo prov á d ě no dl e t ar i f u a neplati l a se j iž vkup ní suma a ni l e 

g itimač ní taxa a sta r š ím od b ě r a tel ů m by l y je št ě p ř ipi ~ov á ny k 

dobru 5 % úrok y . 

- 1 14 -

Od 1.1.1859 se odebr an á v oda platila progre s iv ně, a t o 

r oč n í množství od 1263 do 1580 m3 cena l m3 6,96 hal. 

nad 15 80 do 3159 m3 cena 1 m3 - 6,32 hal. 

nad 3159 do 6 316 m3 cena 1 m3 - 5,90 hal. 

nad 6 316 do 157 90 m3 c ena l m3- 5,06 hal. 

V roce 1876 (po zav ed ení metrick ýc h měr) byl upraven ta-

rif takto : 

roč n í ode br an é množst ví 1200 - 3000 

roč n í od e brané mno žs t ví 3001 - 6000 

3 
m 

3 
m 

ce na 

c en a 

l m3 vod y 

l m3 vo dy 

ro č n í odeb ra né mn ožs tv í 600 1 - 9000 m3 c ena l m3 vody 

ročn í od e bran é množství 9001- 15000 m3 cena l m3 vod y 

7,00 hal. 

6, 50 hal. 

6,00 hal. 

5,50 hal. 

V l et e c h 188 7-1 88 8 byl y původní kalibrované kohouty nahra

ze ny t zv. s y s témem mni chovským. Ka žd ý kohout s e st á v a l vlastněze 

t ř í koh outů, prost ře dní odm ě řoval a oba postranní byl y uzavírací -

mi pro uza v ře ní p ř ítoku z u l ice nebo i z d omov n ího potrubí při 

čišt ě ní kohoutu a vým ě n ě kalib r u . Kohouty j i ž by l y plombov á ny ,aby 

nebyl Úmys l ně z k res l ová n odběr . Kó nus t ě c hto k o h outů by l z mast

ku ( vš e c hn y způsoby měř e ní mož no v idět v muzeu Pr ažský c h vodá

r e n). Ce na koho ut u by l a 12 ,5 zla t ých. Ce na vody mimopra žským od

b ě r at e l ů m by l a zvý š en a na 13 hal. Zd l m3 vody. 

Od r oku 1888 s e z ač al y z avádět plombované vodoměry. Přitom 

odpadl y p ů dn í r ez ervoá ry a voda se přiv á d ě la přípojkou z uličního 

ř a d u přes vod om ě r do dom ovn í s í tě . 

• ANTARKTICKÉ VODNÉ RIASY 

V Antarktíde , 150 km západne crl s t ani ce Mc Murdo, pod 5 ,5 me t r OJOJ 

vrstvou l adu a 6 met rov ou vrstvou v crly cbJ av il i riasy jas nooran žovej f a r by 

hru bé asi 4 c n •. Ukaz u je s a , že týmto ri asám sa dobre darí pri hladi ne o

s vetlen ia rovnajúce j sa n i e v i ac ne ž 0 , 1 % denné ho sve t la pr i pov rchu l adu 

(p ri v·at š ine v odn ých rias je potrebné n ajmen e j jednope rcentné osvetl e n ie). 

Dot e r az bol e v An t ark tide z ná mych iba ni ekolko dru h ov mod r ozelen ých 

rias a r azsiev d<. F a r ba novoobjaven ýc h r ias nasvedčuje tanu, že ri asy oo- · 
sahu jú pigmen t y , kt e ré sa dobre p r isposobili v elmi n ízkej hladi ne osvet l e -

nia . 
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souborné informace 

Uživatelé a strojové zpracování 

informací 

M. Br ů hová, VŮV Praha 

Jtž v příštím roce má zahájit provoz ADIPS VODOINFO RM,slu ž

ba, která bude poskytovat strojově zp racovávané informace z ce

l osvě tového fondu vodohospodářské literatury. Tematika typicky 

interdisciplinárního oboru, jakým je vodní hospodářství,se in

formačně zpr acovává v automat iz ovaných bázích dat mnoha odvětví 

(např. CAS - chemie, EM - biomedicína, ESI - Životní prostředí, 

INIS - atomová e nergie atd.). Uživatelé vědeckot ech nických i n

formací by ji ~ nyní měli mít určitý přehled o mofoostech vyuií-

vání takovýc h automatizovaných sluieb. Nechci ztotožňovdt re-

še r šní služby, poskytované z bází dat západní proveni e nce, se 

službami Mezinárodního systému v ě deckotechnických informací,kte

rý je budován státy RVHP; mezi tyto služby budou patřit i vý

stupy ADIPS VODOINFORM. V obou případech vš ak jde o novou formu 

inform ační č innosti. Zajímalo mne, jak reagují uživatelé na vý-

stupy z počítače. 

V letech 1979-1980 jsem v rámci své diplomové práce 

vedla průzkum, v ně m ž jsem zjiitovala názory uživatelů 

kých lékařských informací na SDI (Selective Disse minat ion 

Information, u nás nazývané též ARI - adresní rozšiřování 

formací) z báze d at Excerpta Medica. 

pro-

vědec-

of 

in-

Excerpta Medica je mezinárodní akciová spo le čnost (založe

ná v roce 1946) se sídlem v Amsterdamu. Jejím cílem je zajišEo

va t dokumentografické zpracovávání a šíření informací z biome

dicinské oblasti,tj. z oblasti lékařství a dal šíc h disciplin 
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základních biologick ýc h věd. Jednou ze zpracovávaných sekcí je 

i "Och rana životního prostředí", která pokrývá všechny aspekty 

(biologick é , chemické, ekonomické a technologick é ) znečišEování 

ovzduší, vody a půdy, škody, způsoben é hlukem a zářením.Součas

ný roč ní přír ůste k ce l é báze dat dosahuje cca 250 000 dokumen

tačních záznamů. Zpracovávají se všechny významné biomedicínské 

časopisy a široký v ý běr titulů z přilehlých oborů (celkem 3500 

titulů pe riodik , z toho 56 čs. produkc e ). Obdobně jako ostatní 

velké informační systémy přešel i systém Excerpt a Medica v roce 

1969, kdy jeho cíle byly tradičními metodami nezvládnutelné, na 

počít ač ové zpracovávání i nf ormací. 

Koncem roku 1977 podepsali zástupci producenta báze EM a 

provozovatele EM pro 1'.SSR (Ústav vědeckých lékařských i nformací 

- dále jen ÚVLJ Praha) licenční dohodu a zanedlouho byl zahájen 

experimentální provoz . Výstupy z Exce rpta Medica jsou poskyto

vány uživatelům z celé republiky zdarma. Uživatelé jsou povinn i 

pouze pravidelně hodnotit kvalitu poskytované rešerše. Zkoumala 

jsem zájem uživatelů o formulaci profil ů (tj. rešeršních po ža

davků v jazyce systému). Vlastní formulaci provádí informační 

pracovník, při čemž však spolupracuje s u živ atelem. Informační 

pracovník totiž ovládá potřebné logické operace a uživatel je 

zase schopen vyjádřit svůj dotaz v odborné terminologii. Nafor

mulovaný profil má vyjádřit co nejpřesn ě ji všechny možné vari

anty záznamů, které budou odpovíťat sledované tematice . Jde o 

jakýsi popis imaginárního dokumentu , který by uživateli plně 

vyhovoval. 

• V r ámci průzkumu mne zajímalo, zda si uživatelé sami třídí 

a řadí záznamy, získané prostředn i ctvím služby SDI, do vlastních 

kartoték a zda objektivně hodnotí klady i případné nedostatky 

služby. Setkala jsem se s uživateli, kteří si již ověřili výho

dy vlast ních kartoték, neboE mnohému záznamu zpo čát ku nevěnova

li pozornost a teprve poz ději narazili ve své práci na p r oblém, 

které ho se dan ý Č lánek týkal. Každý uživatel si samozřejmě pře

je, aby re šerše zachytila veške rou literaturu a zároveň aby me

zi vyhledan ými záznamy nebyl y nežádoucí informace ( Šum). Sou-

časné spln ění obou požadavků je však nereáln é . 
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Výsledky prů.zkumu ukázal y , Že nejmé n ě spo k ojení uživatel é 

jsou ti, kteří nemají zkušenosti s jinou magne t opáskovou služ

bou. Vyžadují většinou nepřiměřené množstv í dokume nta čních zá

znamů. Jako příklad uv á dím odpovědi dvou respondentů mého prů

zkumu na tyto otázky : 

1. Kolik profilů z e sy st é mu Exce rpta Medi c a využí vá t e ? 
2. Do jaké mí ry plní si u žba Vaše očekává n í ? (Vy jád řete v p r o-

centech) 

3 . J s t e uživatelem n ěj ak é d alší magnetop á skové služby ? 
4. Jaký je podl e Vás op timá ln í počet záz n am ů za m ě sí c ? 

O d pově di 1. r espondenta : 

1. 1 profil 

2. Méně než 25 % 

3 . Nen í u živatelem ji né slu žby SDI 

4. Chtě l by 40 až 50 záz namů m ěsíč n ě 

Odpovědi 2. responden ta 

1. 5 profilů 

2. 75 % a více 

3. Získává prŮĎ ě žné r ešerš e t ak é z báze da t CAS (chemi e ) 

4. 20 až 30 zázn am ů m ěs í č n ě. 

Respondenti. neb yl i spo k ojeni s časov ým i z t rátami, vz nika

jícími při strojov é m zp ra c ovávání mag neti c kýc h pá se k. Nejrad ě ji 

by získávali informace ma xim á ln ě adre sn í , avšak z á roveň velm i 

rychlé. SDI považují v ě t š inou s p rá vn ě za s l užb u, která má dopl 

nit doposud existují c í formáln í a ne f orm á lní z droj e informac í . 

Očekával-li někdo, že mu stroj ová rešer še , at už průb ěžná Či 

jednorázová, nahradí všechny zdroje sekund á rních informací , pa~ 

musí být nutně zklamán . 

Některé otázky průzkumu se týkaly probl é mu získ á ván í lite

ratury. Rešerše s anotačními zá z namy usnadnují orienta c i v pr o

blematice, kterou se uživatel zabýv á . Primá rní dokument je však 

v ě t š inou nedostupn ý , proto je při z avád ě n í automatizovan é ho re

š er š ního syst é mu t ře ba pamatovat na kvali t ní a účinn é reprogra

fické služby, přístupné každ é mu uživ ateli VTEI. Mnoho lidí čas

to do sta teč ně neocení rešer š ní s lužby j en proto, Že ne z íská ih -

ne d k opi i č l á nku , na který jej r e šerše upo z ornila. 
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Respondenti měli připomínky i k výstupům z počítače. Vší

mali si kvality tisku, obtížnosti sestavení záznamu, který je 

vytištěn na několika lístcích, pozastavovali se nad množstvím 

nepoti~těného papíru v některých dávkách. Zjistila jsem,že roz

trhává~í výstupů na jednotlivé lístečky a jejich třídění ještě 

před doručením uživateli podstatně zvyšuje zájem o službu. Je 

ovšem pravda , že tato Činnost je pro pracovníky VTEI Časově vel

mi náročná. 

Uživatelé SDI z Excerpta Medic~ ocenujÍ na službě přede-

vším 

1. Doručování záznamů - uživatel nemusí vyvinout vlastní lnici-

ativu (docházet do informačního střediska), nebot 

získává poštou. 

záznamy 

2. Užití záznamů není omezeno prostorově ani Časově.Získané vý-

stupy uživatel nevrací a k jejich Č tení nepotřebuje iádné 

sp eci á lní z a ř ízení. 

3. Informovanost z velké báze dat přispívá k om e zení duplicity 

ve v ě deck é práci. Mnohdy uživatel nepotřebuje ani primární 

dokument, ne bot z anotace Článku zjistí, jak Článek zapadá 

do sou č asn é úrovně poznání v daném oboru. 

4. Pro užší obor a problematiku zřídka se v literatuře vyskytu

jící přin á ší SDI z celosvětové báze dat vyčerpávající infor-

mace. 

5. Záznamy i anotace jsou tištěny v angličtině a tím přiblíží 

uživateli Č lánky, psané v jazyce, který on sám neovládá. Re

šerše tak pomáhá překonat jazykovou bariéru. 

Myslím, že sledováním informačních potřeb i požadavků a 

jejich us pokojováním nejen tradičními, ale i novými metodami lze 

kompenzovat mnohé nedostatky ve využívání současných informač

ní c h s lu že b. 

Reš erše jsou prostředkem racionalizace práce řídících,tvůr

č ích a výkonn ých pracovníků. Využíváním automatizovaných re

šeršní c h služeb z í skáva j í jak uživatel é , tak i informační pra-

covní c i mnoho nových zku še ností, které upl atní 

mít n ě kdy mo žnost komunikovat přímo s po č ítačem 

syst é mu - on-lin e . 
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Na závěr bych rád a připomněla, Že p r acovník y ve vodním hos
podářství mohou zajímat též výstupy ze střediska MEDLARS . Málo

kdo ví, že krom ě průb ěž n ýc h r ešerší z Excerpta Medica poskytuje 

ÚVLI t éž xerokopie patnácti průběžných rešerší, získávaných ze 
střediska MEDLARS ve Stockholmu . V roce 1 978 byl y mezi nimi na

př . r eše r še RIN 40 - Biologi cal . lndicators of Irradiation ( 164 

ci tací za rok na 59 stranác h , poplatek za reprografickou službu 

Či nil 88 , 50 Kčs) a r eše rše RIO )9 - Enterohacteri aceae in Wa

ters - Occurrence, Isolation (736 citací, kopie na 191 ~t ranách 

za 286 ,50 K čs ). -
Blíže k životu, k praxi 

C·1 očekávají prac ovní ci z provoz ů vodovodů a kanalizací od tech
n i c k o- e k onom i c k ýc h i nf o rm ac í ? 

Když b y la tato otázka jménem redakce polo že na řediteli o-

pavsk é ho odštěpného závodu Severomoravsk ýc h vodovodů a kanali

zací ing. Mojmíru Grossmannovi a náměstkovi podnikov é ho ředite-
l e Srn VaK Ostrava ing. Milanu B eň ovi, týkaly se první odpov ěd i 

spíš nápln ě č asopisu VTEI - snad pod vlivem sugestivnosti toho 

to ná z vu , kter ý ovšem zn ame ná y9~9~9:;e9~~~.:5~~ te c hni cko- ekon o-
mi c ké info r mac e. Až v dal ší čás ti rozhovoru při š l a řeč n a 
deckotechnické informace a jejich vyu žití. 

Ing. Grossmann 

v ě -

Mnohdy se č l án k y , oti š t ě n é v č asopi se VTEI nebo i v jiných 

v cdohospod ářskýc h publ i kacích, čtou jako literatura s<::i -fi. Do

zvíme se, co kdo d ě lá , jak se to povedl o, ale nikdo neříká, jak 

by se to dalo real izovat v praxi nebo jak to sehnat pro potřeby 
provozu. Je to informace, ale pro nás nepoužitelná. Co je pl at
né n ěco vymysl et, když ne n í dodavate l. Proto jsem tak é pře stal 
jez dit na brněnsk é veletrhy, protože m ě to jenom š tv e . 

Redakce : 

Jsou to tedy zbytečné informace ? 
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Ing. Grossmann : 

Nej sou - j e dobr é mít přehled, a l e informace n esm ě jí být 

tak opecn é . 

Ing. Beňa 

Kdy ž se podívám na zadní stranu ča sopisu VTEI, tak tam v 

tiráž i č tu : "Ur če no pracovníkům, zabývajícím se probl e matikou 

vodního hospodářství, podnikovým vodohospodářům,pracovník l: m ná

rodních v ýbo rů, vodohospodářských . podniků a organizací,zlepšo -

vatelům a novátor ů m ... " a toto by m ě ly být meze pro tento Č a
sopis. Má m do jem, že se za t í m nem ůže t r ef it do vodohospodářské 
problematik y současné doby-.Např. podnikoví vodohospodáři dnes 

žijí ochranný mi pásmy . Neobjevil se však žá dný ohlas na Č lánek 
in g . M. Cha lup y na toto té ma - myslím v tom smě ru, jd k se tyto 
předpisy dostávají do praxe, k jak ým střetům dt·chází. ~asopis 

to podává jako bal adu . Je to namalov a né, dá se to obk r es lit,ale 

nedá se to využít. Ji n ak ře če no - jako provozovatelé očekáváme 
ně c o pro prakti cký Život, pro nov átory, z lep šovat e le . Mě lo 

tam b ýt al es poň pár s trá nek , určenýc h r ealizátorům. 

Redakce : 

Ale to je spíš posl á ní Vodohospcxlárskeho sp ravcxla jcu ... 

In g. Beňa 

by 

To čte n á ř nevní má, jak jste si vodohospodářsk ou prob l e ma 

tiku rozd ě lili . Al e i tak by ča sopis VTEI m ě l podávat informace, 

které pomohou provozu. A je t ěc h možností h od n ě - třeba automa

tizace. ZPA se s námi už ne k a marádí a tak nebu d e me mít v do
hledn é době regist r ač ní a r eg ulač n í t ec hniku . Ale třeba se ob

jeví n ějaký kutil, který z budíku a d alšíc h koleček n ěc o v ymys
lí. Je tady prost ě přehrada - v ývo j, pak dlouho n ic, a pak po

třeby provozu. Mezi tím ne ní žá dn é spoje ní. 

Redakce : 

Snad by toto sp ojení mě l y zabezpečil útvary t echnického a vodohospo-

dářské ho rozvoje ? 
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Na závěr bych ráda připom n ěl d, že pracovníky ve vodním hos

podářství mohou zajímat též výstupy ze střediska MEDLARS . Málo

kdo ví, že kromě průběžných rešerší z Excerpta Medica poskytuje 

ÚVLI též xerokopie patnácti průběžných rešerší, získávaných ze 

střediska MEDLARS ve Stockholmu. V roce 1978 byly mezi nimi na

př . reše r še RIN 40 - Biological . lndicators of Irradiation ( 164 

citací za rok na 59 stranách, poplatek za reprografickou službu 

Činil 88,50 Kčs) a re še rše RIO 39 - Enterohacteriaceae in Wa

ters - Occurrence, Isolation (736 citací, kopie na 191 ~tranách 

za 286,50 Kčs). -
Blíže k životu, k praxi 

C ·) očekávají pracovníci z provozů vodovodů a kanalizací od tech

nicko-ekonomických informací? 

Když byla tato otázka jménem redakce položena řediteli o-

pavského odštěpného závodu Severomoravských vodovodů a kanali

zací ing. Mctj.míru Grossmannovi a náměstkovi podnikového ředite

le Srn VaK Ostrava lng. Milanu Benovi, týkaly se první odpovědi 

spíš nápln ě časopisu VTEI - snad pod vlivem sugestivnosti toho

to názvu, který ovšem znamená y~~~~~~~~~~~.:'~§ technicko- ekon o-

mick é informace. Až v další části rozhovoru přišla řeč na 

deckotechnické informace a jejich využití. 

Ing. Grossmann 

vě-

Mnohdy se Č l ánky, otišt ě né v Č asopise VTEI nebo i v jiných 

vcdohospodářských publikacích, čt ou jako literatura sr:i-fi. Do

zví me se, co kdo dělá, jak se to povedlo, ale nikdo neříká, jak 

by se to dalo realizovat v praxi nebo jak to sehnat pro potřeby 

provozu . Je to informace, ale pro nás nepoužitelná. Co je plat

né něco vymyslet, když není dodavatel. Proto jsem také přestal 

jezdit na brněnské veletrhy, protože m ě to jenom štve. 

Redakce : 

Jsou to tedy zbytečné informace ? 
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Ing . Grossmann : 

Nejsou - j e dobré mít přehled, ale informace nesmějí být 

tak opecné . 

Ing . Bena 

Když se podívám na zadní stranu čas opisu VTEI, tak tam v 

tiráži čtu : "Určeno pracovníkům, zabývajícím se problematikou 

vodního hospodářství, podnikovým vodohospodářům,pracovníkl:m ná

rodních výborů, vodohospodářských . podniki'í a organizací,zlepšo -

vatelům a novátorům •.• " a toto by měly být meze pro tento Ča 

sopis . Mám dojem, že se zatím nemůže trefit do vodohospodářské 

problematiky současné doby.Např. podnikoví vodohospodáři 

Žijí ochrannými pá srny . Neobjevil se v ša k žádný ohlas na 

dnes 

Článek 

ing. M. Chalupy na toto téma myslím v tom směru, jdk se tyto 

předpisy dostávají do praxe, k jakým střetům d~· chází. 1'.asopis 

to podává jako baladu. Je to namalované, dá se to obkresllt,ale 

nedá se to využít. Jinak řečeno - jako provozovatelé očekáváme 

něco pro praktický život, pro novátory, zlepšovatele. Mělo by 

tam být alespon pár stránek, určených realizátorům. 

Redakce : 

Ale to je spíš poslání Vodohospodárskeho spravodajcu ... 

Ing. Beiía 

To čtenář nevnímá , jak jste si vodohospodářskou problema-

tiku rozdělili. Al e i tak by časopis VTEI m ě l podávat informace, 

které pomohou provozu. A je t ěch možností hodn ě - třeba automa

tizace. ZPA se s námi už nekamarádí a tak nebudeme mít v do

hledné době registrační a regulační techniku . Ale třeba se ob

jeví nějaký kutil, který z budíku a dalších koleček něco vymys

lí. Je tady prostě přehrada - vývoj, pak dlouho nic, a pak po

třeby provozu. Mezl tím není žá dné spojení. 

Redakce : 

Snad by toto spojení měly zabezpečit útva ry technického a 

dářského rozvoje ? 
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vodohospo-



Ing . Beňa 

Ale i ty p otřebují určité vodítko, typ, n a kte rý by s e m ě l 

provoz za m ě řit. V provozu totiž není možno všechny vývojov é ces-

ty a cestič k y odzkoušet, je p otřeba rozhodnout, kterým směrem 

jít. A rozvo j na podnicích tomu připraví podmínky. 

Redakce : 

A jakým dalším oblastem by se měly odborné vodohospodářské 

věnovat ? 

Ing. Beňa 

čas q:ii sy 

V žádném nen í po d chycena výchova li dí - myslím tím odbor-

ná. Měl o by to být v podob ě po m ě rn ě jednoduché " ku c h a řk y ", p ro 

to že za sou"Časn é s i tuace nepomohou obsáh l é a vysó c e od b or né u

čebnice. Mu sí me vycházet ze současné kádrové situace na n aš ich 

zá vod ech a prov oz ech a tak é z toho, že nemáme vlast ní u č ební o

bor. Nebo-d ne s je doba j ednot ek SI - proč by n e byl o mo žno je 

přijatelně vy sv ě t! ovat ? 

Redakce : 

Zatím jsme hovořili o časopisech , které se zabývají vodohospodá řskými 

techni cko-ekonanickými i ~fonnacemi. Co by mě l a zabezpeč ov at přím o základní i n

fonnační střediska VTE I ? 

Ing. Grossmann 

Předev ším a obdobn ě - inform ace s možn ostí p r aktické apli-

kace . Například u v ý rob ce kon čí ur čitá řada Če rpadel, p ři p ravuje 

se jiná řada. J e doba i n ov ací, fat:-riky p odv á d ějí tím . že v yd ají 

řadu obnov y - ji né ozn ačení, a l e p a r a met r y pr a kt icky stej né.A ta

dy s e mu sí hl í d at, mít objekt i v n í i nformace. 

I ng. Beň a 

Ne b o pr ovoz má nedostatek mate ri álu, potíže jsou s malou me

ch an izací . Někdy pomůže drobnost, malá rek~nstrukce. Chybí nářa

dí, je potřeba snižov at množství namáhavé práce. Leckde jsou dob

r é zkušenosti s Úsporami pohonných hmot a my o tom nevíme, láme

me si hlavu nad stejnou věcí . 
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Re dakce : 

Jak to al e zabezpečit při současném obsazení ZIS VTEI ? 

Ing. Beňa 

J e jasn é , Že nesta čí jen jazykové předpoklady. Kone č n ě -v zá

kladních stř e disc ích nebude nikdy převa žují c í překl adat e l ská Čin

nost. Zde by m ě l b ýt n ě kdo, kdo zná dokonal e provoz, odborn í k-vo

dohospodář s velkým rozhled e m. 

Redakce : 

Ale toho je také potřeba zaplatit ... 

Ing. Beňa 

I pro to by se našla ce s ta. Horší je takov é ho Č lov ě ka najít , 

aby měl chut se tomu v ě novat. 

Redakce 

Co tedy hlavně očekáváte od VTEI ? 

In g . Grossmann : 

N e j dů l ežit ějš í ne n í mno žství inform ací, a l e j ej ich upot ře 

bi te lno s t v pr axi . 

In g . Beňa 

Je to a s i t a k - c o pot ř eb uj et e k s e sk oku z l e t a dla ví c 

z nalosti t eo ri e ze msk é p řit ažl ivo s t i ne b o s p ol e hliv ý p adá k ? 

la re d akci se p tal -v k -

Poz ná mka redakce 

Douf á me, fo rozhovor, kte r ý jsme nijak neupravovali ,p od n í t í 

i další vodohospodáře k tomu , ahy v yjá dři l i své s t a novisko . 

By l o by jist ě mo ž né už nyní fo r mu l ovat řadu poz námek k pub

likovaným n ázo rů m (např. že Časop is VTEI má především šíř it v ě-

deckotech ni ck é informace a být ted y integ r <l ln Í součástí ce l ého 

informač n ího systému, přič emž ovšem t ěžko mů "í.e p rakti cky zaj i š -

tovat potř e bu různých provozů) . Ne d1ceme však zat ím ovlivňovat 

diskus i a Če k á m e př devším n a n~z o ry Č ten á ř ~ . 
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In g . Be n a 

Ale i t y potřebu j í ur či t é v od ít k o , t y p , n a kte r ý by se m ě l 

pro v oz z a m ě ři t . V p rovoz u totiž není možn o v šech n y vývojov é c es-

ty a cest i č k y odz k ou šet, je p o tře b a r oz h odnout, kterým sm ě r e m 

jí t . A r ozvo j na p o d n icíc h t om u přip r av í po dmí n ky. 

Redakce : 

A j akým dalším obla stem by se měly odborné vodohospodářské 

věnovat ? 

I ng. Bena 

č asopisy 

V žá dn é m nen í po dc hy cena výchov a l idí - myslím tím odb o r-

ná. Měl o by to být v podob ě po m ě rn ě jedn od u ché "k uc hařk y ", p ro 

tože z a sou·čas n é s i tuace nepomoh ou obsáhl é a vyso c e od b orn é u

čeb n ice. Mu sí me vyc há zet ze současné kádrové situace n a n aš ich 

zá vodec h a prov oz ech a tak é z toho , že ne máme vlastn í u če bn í o

bo r. Ne bo-dn es je doba je dnot ek SI - proč by neby lo mo žno je 

přijate ln ě vysv ě tlovat ? 

Redakce : • . 
Zatím jsme hovořili o časopisech, které s e zabývají vodohosp odá řsk ými 

technicko- ekonomickými i~fo nnacemi. Co by měl a zabez peč ov at přím o zá kladní i n

fonnační středi ska VTEI ? 

In g . Gr o s s mann 

Předev ším a obdobn ě - i n f orm ace s možn ostí p r aktické ap li-

kace . Napřík l ad u vý rob ce kon čí ur čitá řada Čerpadel, př i pravuj e 

s e jiná řada . Je doba inov ací, f a b ri ky p o d v á d ějí tím . že vydají 

řadu obnov y - ji né oz n ačení, ale p ara metry prakticky stejné.A ta

dy s e mu sí h lí d at, mít objektiv n í informace. 

Ing. Bena 

Nebo p ro v oz má nedostatek materiálu, pot1ze jsou s malou me

chanizací. N ěkdy pomůže drobnost, malá r ek~nstrukce . Chybí nářa

dí, je p otřeba snižovat množství namáhavé práce. Leckde jsou dob

r é zkušenosti s úsporami pohonných hmot a my o tom nevíme, láme

me si h lavu nad stejnou v ěcí . 
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Redakce : 

Jak to a l e zabezpečit při současném obsazení ZIS VTEI ? 

Ing. Bena 

Je jasné, Že nesta č í jen jazykové předpoklady . Konečně-v zá

kladních střediscích nebude nikdy převa žující překl adatelská Čin

nost. Zde by m ě l být n ě kdo, kdo zná dokonale provoz, odborník-vo

dohospodář s velkým rozhledem. 

Redakce : 

Ale toho je také potřeba zaplatit ... 

Ing. Bena 

I pro to by se našla cesta . Horší je takového Člověka najít, 

aby m ě l c hu t se tomu věnovat. 

Redakce 

Co tedy hlavně očekáváte od VTEI ? 

Ing . Grossmann : 

Nejdůle žitější není množství informací, ale jejich upotře

bit e lnost v praxi. 

In g . Bena 

Je to asi tak - co potřebujete k s e skoku z letadla víc 

z nalosti teorie zemské přitažlivosti nebo s polehlivý padák ? 

la redak c i se ptal -vk-

Po z námk a re da kce 

Douf á me, fo rozhovor, kt e r ý jsme nijak ne uprav ovali ,p odnít í 

dal š í vodoho s p od á ř e k tomu, ah y v y j á dři li sv é s t a n ov isko . 

By l o by jist ě mo ž né u ž ny ní fo rmulov a t ř a du poz nám e k k pub 

li kova n ým n áz o rů m ( např. že časop i s VTE I má p ř e d evš ím ší ři t v ě -

d ecko t ec hni ck é info r mace a b ýt t e d y i n teg r á ln í so u čás t í ce l ého 

in f o rm a č n ího s y stém u , p ři č e m ž ov šem t ěžko m ůže p r akt i c ky z a j iŠ 

tovat potř e bu růz n ýc h p rovozů ). Ne d 1cem e však z at ím ovli vňov a t 

diskusi a Če k á m e př edevš í m n a n~z o ry č t e n á ř ů. 
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